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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 14 de juny
de 2012. Comença la sessió a les 10 hores i 12 minuts.
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor
Juan Gabriel Cotino Ferrer. Sessió plenària número 30.
Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Molt bon dia.
Es reprén la sessió.

Compareixença del president del Consell, senyor
Alberto Fabra Part, per a respondre les preguntes 
d’interés general per a la Comunitat Valenciana 

formulades pels grups parlamentaris (RE números
27.035, 27.025, 27.036 i 27.031)

El senyor president:

Compareixença del president del Consell per a respon-
dre a les preguntes d’interés general per a la Comunitat
Valenciana, formulades pels grups parlamentaris.
He de comunicar a les seues senyories que, després de

la reunió de la Mesa y la Junta de Portaveus, n’hi ha un
recurs presentat per part del Grup Parlamentari Socialista
que no ha segut resolt encara. Per tant, seguix ordinària-
ment el ple, i posteriorment se resoldrà este recurs.
Per tant, té la paraula per part del Grup Parlamentari

Popular, el síndic en funcions Rafael Maluenda.

El senyor Maluenda Verdú:

Molt excel·lent senyor president.
Molt honorable senyor president de La Generalitat i del

Consell.
En primer lloc, m’agradaria reiterar l’agraïment del

Grup Parlamentari Popular per la seua clara, contundent i
pedagògica explicació del pla de reequilibri financer que
ahir es va fer.
Senyor president, gràcies a la seua compareixença els

valencians han pogut conéixer amb exactitud i profunditat
els detalls d’un pla que ens permetrà complir els objectius
del dèficit i assentar les bases per a un futur creixement
econòmic.
En estos últims mesos són moltes les reformes de gran

magnitud i calat que s’han adoptat, tant per part del
Consell que vosté presidix, com per part del Govern
d’Espanya. Unes mesures que en l’àmbit de l’ocupació
estan començant a donar els primers resultats positius.
Senyor president, la seua senyoria sap millor que ningú

que és precisament en estos moments d’incertesa econò-
mica quan la sinceritat i l’explicació de les decisions adop-
tades resulta crucial per a enfortir la confiança dels ciuta-
dans. Així, i una vegada més, el nostre grup vol aprofitar
esta ocasió per a conéixer la situació d’un sector fonamen-
tal per a la nostra comunitat i la seua recuperació econò-
mica a través del turisme, entre altres.
El turisme, clar que sí, és un sector prioritari i estratè-

gic per a l’economia espanyola, ja que suposa el 10,2% del
nostre producte interior brut. I a la nostra comunitat estes
xifres s’eleven fins a convertir-se en un dels principals
motors econòmics. De fet, el sector turístic s’ha consolidat,
junt a l’agrari, com el motor econòmic que s’ha mantingut
ferm en estos últims anys, contrarestant els efectes de la
crisi econòmica.

El turisme a la comunitat té ara un gran aliat: el govern
de la nació. A diferència de la falta del suport del govern
socialista que, mentre en altres països apostaven per con-
solidar el seu turisme a Espanya, l’anterior govern del
senyor Rodríguez Zapatero no feia res pel turisme
d’Espanya i de la nostra comunitat.
Però les coses han canviat i per a bé. L’executiu de

Mariano Rajoy ha tornat el turisme al lloc prioritari en
l’acció de govern que li correspon. De fet, ha mantingut
des del primer moment una apostar ferma per un sector
estratègic del qual depenen milions de famílies. A més, en
poques setmanes, coincidint amb la temporada alta d’estiu,
es donarà llum verda al pla nacional integral del turisme,
l’aprovació del qual reclamàvem en una iniciativa parla-
mentària nostra del mes de març i que, per cert, va eixir
endavant amb el vot només del vot del Grup Parlamentari
Popular. L’oposició, com fan moltes voltes, no saben, no
contesten. I se van abstindre. Una iniciativa esta, del pla
nacional integral, que sense dubte contribuirà a reforçar les
polítiques posades en marxa des del Consell i que s’inte-
gren en el pla estratègic global.
El pla estratègic és un document pioner que sorgix del

consens i la interacció dels diversos agents econòmics i
socials, i que assenta les bases del futur del sector turístic,
amb l’objectiu d’aconseguir en els pròxims anys la meta
dels 27 milions de turistes.
La Generalitat, en estos últims anys ha realitzat una

important inversió per a diversificar la seua oferta turísti-
ca, millorar la qualitat, fomentar la innovació i la intro-
ducció de les noves tecnologies.
En definitiva, senyor president, consolidar la imatge i la

competitivitat de la nostra comunitat com a destí a nivell
mundial. Una política que ens permet aconseguir impor-
tants resultats, i que s’ha vist traduïda en riquesa i llocs de
treball.
Hui, la Comunitat Valenciana, gràcies a este interés i

esforç de La Generalitat, oferix moltes més coses que sol i
platja solament.
Augurem un esperat creixement que generarà un impor-

tant efecte multiplicador en altres sectors de la nostra eco-
nomia. Només, com a exemple, perquè siguem conscients
del que estem parlant, per cada 100 llocs de treball direc-
tes que genera el turisme, es generen altres 27 llocs de tre-
ball en sectors auxiliars.
Com la seua senyoria molt bé sap, senyor president, el

turisme és un motor essencial per al creixement i l’ocupa-
ció, i des del nostre grup recolzarem sempre qualsevol
esforç per a cuidar i promoure este sector econòmic.
En eixe sentit, senyor president, al Grup Popular li

agradaria conéixer quines iniciatives va a posar en marxa
el Consell per a fomentar la competitivitat del sector turís-
tic i consolidar la nostra comunitat com un destí de refe-
rència nacional i internacional.
Res més, senyories, i moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Maluenda.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Maluenda, tiene usted razón. El sector turístico…

(Remors) Mucha razón, señor Maluenda. (Remors) El sec-
tor turístico es fundamental para nuestra economía.
Estamos hablando –como usted comentaba– de un sector



que supone casi el 13% de nuestro PIB y casi el 13% de la
ocupación total que hay en esta comunidad, más de
270.000 personas.
Hablar de turismo es hablar de Comunitat Valenciana,

porque somos un destino de referencia nacional e interna-
cional. Todos los años a esta comunidad vienen más de 21
millones de turistas, de los cuales 5,4 fueron extranjeros.
Somos el tercer destino para los turistas españoles y el
quinto para los extranjeros.
Además, somos el tercer destino en cuanto a pernocta-

ciones. Y esto no es fruto de la casualidad. Se ha trabajado
a través de muchos años para poner en valor todos los ele-
mentos significativos de la Comunidad Valenciana.
Cuando un turista llega a la comunidad encuentra una ofer-
ta diversa, diversificada, competitiva y de calidad.
Ofrecemos turismo de sol y playa, como usted bien dice,
pero también de interior, de salud y belleza. Nos hemos
convertido en líderes en cuanto a turismo de campin y de
interior, así como de turismo de salud y belleza. Tenemos
también congresos y cultural, gastronómico y deportivo.
El 12,1% de los turistas españoles que quiere realizar acti-
vidades deportivas viene a nuestra comunitat.
Con ello, hemos conseguido desestacionalizar lo que

era un sector que vivía muy pendiente de ciertas épocas
del año, y lo hemos hecho gracias al esfuerzo del Consell
y de todo el sector privado turístico. Las inversiones que
hemos realizado en los últimos años han puesto en valor
lo que es ese sector, lo han potenciado, y han permitido
el poder llegar a mucha más gente y diversificando lo
que son los productos.
La Ciudad de las Artes y las Ciencias, tan criticada por

algunos, es el centro cultural y de ocio más visitado de
España, por encima de la Alhambra, el Prado o la Sagrada
Familia (remors), y lo lleva siendo desde el año 2011.
Este complejo genera 157 millones de euros de gasto

turístico al año, y el gasto turístico total se traduce en un
impacto de 73,2 millones de euros en términos de renta, lo
que genera o mantiene 3.400 puestos de trabajo al año. Esa
política de grandes eventos, tan criticada, hace que se
superen los 9.000 millones de euros, y que ha generado
más de 270.000 empleos acumulados y cerca de 75 millo-
nes de visitantes.
Somos un destino preferente a nivel internacional. Y lo

hemos hecho porque hemos sabido proyectar nuestra ima-
gen al exterior. Hemos conseguido tener una gran capaci-
dad emprendedora e innovadora de la mano de lo que es el
sector privado, y siempre escuchando lo que son los cam-
bios que se producen en un sector tan dinámico como es el
turístico. Porque lo que son las formas de viajar, de elegir
destino, han cambiado. Ahora muchas personas lo hacen a
través de la red, y también nosotros tenemos una presencia
importante a través de la plataforma Travel Open Apps,
que conjuntamente con el sector, yendo de la mano de las
asociaciones y colectivos turísticos, hemos conseguido que
sean una referencia.
Hicimos el Plan estratégico global de turismo 2010-

2020, marcando líneas estratégicas y planes directores año
tras año. Hemos hecho conferencias territoriales sobre
marcas turísticas y la semana pasada en Benidorm tuvimos
la última, después de la realizada en las tres provincias
conjuntamente con los representantes del sector, donde
pusimos de manifiesto la necesidad de crear una oficina de
monitorización de mercados internacionales, donde se
estudiara cuáles son aquellos mercados emergentes que
solicitan y quieren conocer más nuestra comunidad, ver
cómo podemos dirigirnos a ellos y, sobre todo, coordinar
actuaciones con Tour España. Y también la necesidad de

hacer un congreso de formación turística al más alto nivel,
porque si algo distingue lo que es nuestro sector turístico
es la calidad, la diversidad y el compromiso de las perso-
nas con nuestro territorio.
Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, president.
Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Socialista,

senyor Torres.

El senyor Torres Salvador:

Gracias, señor presidente.
Bon dia, señorías.
En las últimas sesiones de control, los socialistas hemos

planteado asuntos que preocupan especialmente a los
valencianos: las ayudas a la dependencia, la nacionaliza-
ción de Bancaja, la disminución de las inversiones del
estado en nuestra comunidad y el empleo, nuestra princi-
pal prioridad.
Hoy queremos trasladar a esta cámara la honda preocu-

pación que tienen decenas de miles de familias que en su
día depositaron sus ahorros en entidades valencianas, en la
mayoría de los casos los ahorros de toda una vida de tra-
bajo, y que hoy viven con impotencia el grave riesgo de
perderlos o de no poder disponer de ellos.
Señor presidente, ¿qué respuesta va a ofrecer su gobier-

no a estos valencianos y valencianas?

El senyor president:

Muchas gracias.
Señor president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
A los valencianos que tienen sus ahorros en estas enti-

dades que usted ha mencionado hay que mandarles un
mensaje claro de tranquilidad y de seguridad. Los bancos
españoles y los valencianos hoy son más seguros que hace
unos días, y especialmente que hace unos años. Lo único
que les preocupa a los valencianos es lo que piensan de los
bancos valencianos algún socialista que lo único que quie-
re es eliminarlos para que no podamos tener ninguna refe-
rencia valenciana. (Aplaudiments)

El senyor president:

Gràcies.
Senyor Torres.

El senyor Torres Salvador:

Señor presidente, como nunca responde a las cuestio-
nes que le planteo, hoy le quiero ayudar. Creo que su res-
puesta debería ir o debería abarcar dos aspectos: en pri-
mer lugar, la necesidad de exigir responsabilidades a los
gestores de nuestras cajas y del banco valenciano. Y en
segundo lugar, la necesidad por su parte de actuar ante los
organismos competentes para preservar los ahorros de los
valencianos.
Usted, como presidente, es verdad, está obligado a exi-

gir responsabilidades. En primer lugar, porque es su
gobierno el responsable del nombramiento de la mayoría
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